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Tak zase zdravím, píše David Rees. Ano, už je to tady! Děje se toho tolik, že by AND mohl být 
měsíčníkem! Ne, dělám si legraci. Inu, RökFlöte sklízí všude - v tisku, na internetu i od většiny 
fanoušků - docela dobré recenze a úspěchy v hitparádách mnoha zemí. Samozřejmě tomu 
napomohlo i multiformátové vydání, včetně (tuším) OSMI různých barevných vinylových alb, ale 
i tak je to po 55 letech docela úžasný úspěch. Vzhledem k tolika formátům je škoda, že album 
remixů Bruce Soorda není k dispozici na starém CD, a divím se, že na Blu-Ray nejsou promo 
videa... od toho přece to médium je, ne? Ale opravdu si nemůžu stěžovat, album se mi stále líbí 
a už se těším na další nové Tull, kteří vyjdou v říjnu 2024. Ještě předtím se ale můžeme těšit na 
spoustu dalších věcí: The Broadsword And The Beast - Monster Edition by tu s námi měla být 
v září a je opravdu monstrózní PĚT CD a TŘI DVD (audio), se samostatným 4LP vinylovým 
boxem, který obsahuje "přidružené skladby" na DoubleEdged Sword (Dvoubřitý meč) a 
demosnímky na The Maison Rouge Demos, spolu s remixem původního alba od Stevena Wilsona 
(na FB se začíná objevovat obsah Monster Edition! Je tam foto set listů nosičů. Bohužel z toho 
vyplývá, že žádné video nebude. Budou tam nejspíš jen audio živé nahrávky (2CD) pořízené pro 
rozhlas v roce 1982. Ale na skutečné detaily si budeme asi muset ještě počkat, pozn. Karel 
Brychta). 
Bursting Out vyjde také v knižním formátu, 3CD s původním albem plus dalšími skladbami a 
nahrávkami ze zvukových zkoušek a remixem koncertu v Madison Square Garden. Termín vydání 
bude upřesněn. Další vinyly budou následovat - v lednu příštího roku by se měl objevit Warchild 
II s bonusovými skladbami z “knižního vydání” a následující měsíc se dočkáme The Chateau 
D'Herouville Sessions 1972, dvojalba s verzí Nightcap s přídavkem flétny a remixu Stevena 
Wilsona z “knižního vydání” A Passion Play. Další se chystají, ale myslím, že to zatím stačí. 
Držím palce “knižnímu vydání” Under Wraps a s potěšením musím říct, že to vypadá o něco 
pravděpodobněji, protože Ian Anderson v poslední době pěje na album chválu, označuje ho za 
"jedno z nejvíce nedoceněných alb Tull" a prohlašuje, že by opravdu rád nahradil elektronické 
bicí skutečným bubeníkem… 
i když k tomu ještě musí Warnery přesvědčit. Vím, že jsem mezi fanoušky Tull v menšině, protože 
jsem to album vždycky miloval, elektronické bicí a všechno, a byla by parodie, kdyby se mu 
nedostalo knižního zpracování, případně včetně Walk Into Light v balíčku. Existuje několik 
BÁJEČNÝCH živých nahrávek z turné, včetně jedné, která právě vyšla na CD a jejíž recenzi 
najdete v tomto čísle, pokud na ni bude místo. No tak, kluci, udělejte to!  
Bohužel stále nemáme žádné zprávy ohledně dílka The Waters Edge, kromě toho, že Dee 
naznačila, že nahrávání začne v červenci, takže držme palce, aby nedošlo k dalším odkladům. 
Tak tedy pojďme na to: s potěšením zařazujeme ne jeden, ale hned dva exkluzivní rozhovory s 
nejnovějším členem Jethro Tull, i když jeden z nich zatím jen asi na  
dvacet koncertů.... David Rees 
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Rozhovor - JOE PARRISH-JAMES  
 
Měli bychom začít povinnou formální otázkou... kde jsi se narodil a vyrostl?  
Narodil jsem se v Aylesbury v roce 1995, vyrůstal jsem ve veselém starém tržním městě Leighton 
Buzzard, kde bydlím dodnes.    
 
Aha, tam žil taky Clive Bunker.  
Ano, to je zajímavé, myslím, že bydlel naproti nám. Ne v době, kdy jsem tam byl, ale někdo mi to 
řekl.   
 
Opravdu? Takže na obou stranách silnice budou v příštích letech dvě modré pamětní 
desky! Jsi samouk, nebo jsi chodil do hudebky?  
Brzy jsem začal chodit na hodiny. Měl jsem několik dobrých učitelů, ale myslím, že jsem se od 
nich naučil spíš teorii; co se týče hraní, myslím, že jsem se učil jen z písniček, zejména od 
technicky zdatných kapel, od progresivních kapel ze 70. let. Když se snažíš tyhle věci zvládnout, 
asi se z tebe stane docela schopný hráč. Vzpomínám si, jak jsem seděl a snažil se přijít na to, 
jak se hrají věci od Zeppelinů a Tull, později Steeleye Span a možná trochu King Crimson... ale 
to už je možná trochu moc!   
 
Takže ses snažil být Martinem Barrem...  
Jo, a samozřejmě Ianem na akustiku. Na těch albech jsou skvělé akustické kytarové party, takové 
ty věci, které je super umět zahrát. Dokonce i na večírcích a tak dále, když je někde poblíž 
akustická kytara, rád zahraju něco jako začátek Thick As A Brick. Holky milují hraní na akustickou 
kytaru. Teď je to třeba Ed Sheeran, ale když zahraješ něco jako Thick As A Brick, lidi se ptají: 
"Super, co to je?" A ty jim řekneš, že je to padesát let staré. Předpokládali, že je to nějaký moderní 
písničkář. Takže jo, snažil jsem se napodobit fantastické věci, které Martin hrál, akustické věci od 
Iana a další věci, jako třeba Yes. Nebyl jsem velkým fanouškem Yes, ale pár jejich alb, jako třeba 
Close To The Edge, se mi opravdu líbilo a bylo zábavné se naučit některé z těch opravdu složitých 
kytarových partů. Možná to zní domýšlivě, ale myslím, že moji učitelé byli nepřímo tihle kluci. 
Práce, kterou na svém nástroji odvedeš v soukromí, daleko převyšuje všechno, co můžeš dělat 
s někým jiným; to jsou ty nesčetné hodiny, kdy jsi sám, kdy to jen brousíš a snažíš se zlepšovat.    
 
Hraješ ještě na nějaké jiné nástroje, například na klavír?  
Neřekl bych, že hraji na klavír, ale umím se v něm orientovat, pokud jde o jeho uspořádání. Někdy 
ho používám, když se snažím přijít na nějaký nápad nebo když se snažím zjistit, proč něco úplně 
nefunguje, protože klavír prostě teoreticky všechno přehledně rozloží. Ale kytara je můj hlavní 
nástroj, taky zpívám a hraju i na flétnu.  
 
… 
 
Jak jsi se dostal k hraní s Tull? 
Hm... no... [dlouhá pauza]... to je dlouhý příběh! Ve zkratce, měl jsem na YouTube video, na 
kterém jsem hrál směs písní Tull, některé sólové části, některé akustické části, prostě od všeho 
trochu, a Ian to viděl. Zřejmě v té době hledal nového kytaristu a kupodivu jsem dostal e-mail od 
"Iana Andersona", což mi upřímně řečeno přišlo trochu podezřelé. Myslel jsem si, že si ze mě 
někdo dělá legraci. Přesto jsem mu odpověděl, kdyby to náhodou bylo pravé, a on se mě jen ptal, 
co dělám, kde bydlím, kdy mi končí studium, co mám v plánu dělat a tak dále. Pak to na nějakou 
dobu utichlo a já na to tak nějak zapomněl, ale mnohem později v tom roce jsem dostal další e-
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mail, ve kterém se mě ptal, jestli mám ještě zájem o spolupráci s ním v Jethro Tull. Bylo to velmi 
pozvolné. Sešli jsme se, nehráli jsme žádnou hudbu, jen jsme si povídali, on mi vyprávěl o turné, 
o jeho úskalích, o tom, co dělají. Samozřejmě jsme se sešli na kari [smích]. Pak mě pozval k sobě 
domů na konkurz, abych se seznámil s ostatními kluky z kapely a trochu si zacvičil. Nezatěžoval 
mě věcmi, které bych se měl naučit, jen čtyři nebo pět písniček, které jsou pravidelnou součástí 
jejich setu... z hlavy si myslím, že to byly Songs From The Wood, Aqualung, Thick As A Brick a 
pár dalších. Všechno šlo dobře, s ostatními kluky jsem si rozuměl, vrátil jsem se domů a Ian mi 
napsal e-mail s nabídkou práce. Teď mi to připadá jako věčnost, i když to tak úplně nebylo.    
 
No, byl to trochu falešný začátek, že ano, protože všechno se brzy poté rozpadlo?  
Jo. Měl jsem takové zvláštní období, kdy jsem věděl, že ten kšeft mám a že ho budu dělat, ale 
Florian měl ten rok ještě dohrát a já se měl připojit na začátku roku 2020. Takže jsme dlouho 
zkoušeli... dokonce jsme měli v plánu i akustické turné, jen já a Ian. V únoru jsme odjeli do 
Španělska, odehráli dva koncerty v Barceloně a Madridu a o pár týdnů později odletěli do Finska. 
V kapele vždycky vtipkujeme, že jsme tam letěli na kari, protože jsme tam letěli, dali si kari a pak 
letěli domů [smích]. Protože tehdy se to všechno podělalo, a šlo to k šípku.    
 
Jak jsi se naučil hudbu? Poslouchal jste Florianovy nahrávky, nebo alba?  
Byla to kombinace obojího, protože člověk chce být věrný zvuku písní na původních albech. Znám 
Tull i z dob, kdy dělali spoustu různých verzí mnoha písní, ale myslím, že výchozím bodem je 
verze z alba. Pak se samozřejmě věci v průběhu let předělávaly, takže je třeba poslouchat i 
moderní verze. Vždycky se vracím zpátky a hledám, co se vlastně stalo na Aqualungu nebo 
Songs From The Wood a tak dále, abych si to připomněl, nebo abych zjistil, jestli tam třeba není 
něco navíc, co bych mohl přidat. V podstatě jde jen o to, že mi někdo pošle referenční stopu, 
která je nejblíže tomu, jak ta píseň vypadá teď, a na základě toho pak s pomocí několika dalších 
verzí jako dalších referenčních bodů sestavím part. Všechno je to podle sluchu.  
 
Jaké bylo tvoje první vystoupení?  
Tehdy to pro mě bylo všechno nové a je docela legrační na to vzpomínat, když to teď dělám 
pravidelně. Předtím, než jsem se přidal ke kapele, jsem vůbec necestoval do zahraničí, myslím, 
že jsem předtím jen jednou v životě seděl v letadle. Pamatuju si, jak jsem byl před koncertem 
neuvěřitelně nervózní a snažil jsem se na to psychicky připravit, říkal jsem si, že to bude v pohodě. 
Vím, že ty písničky umím zahrát, že je to v pohodě, ale dělat to naživo je samozřejmě něco jiného. 
Jakmile byla ta první za mnou, ten pocit úlevy po ní, ta odměna za to, že jsem to dokázal, tak už 
jsem pak nikdy nebyl na koncertě tak nervózní. Jakmile jsem ho zlomil, bylo to... no, nebylo to 
úplně jednoduché, pořád jsem před koncertem nervózní, zvlášť když je to jiný typ prostředí nebo 
se třeba něco pokazilo na zvukové zkoušce nebo tak. Stát se může opravdu cokoli, ale 
vzpomínám si, že když jsem druhý den hrál v Madridu, cítil jsem se na pódiu mnohem uvolněněji 
a dokázal jsem si to užít, na rozdíl od toho prvního večera, kdy jsem se jen zoufale snažil to 
zvládnout a vydržet do konce! [smích].   
 
Byl to boj, naučit se hudbu, nebo to šlo samo?  
Nebylo to snadné, není to snadná hudba. Mám pocit, že role kytary v Tull není typická role kytary 
v rockové kapele. Ve většině rockových kapel se kytara objevuje téměř bez zastavení v průběhu 
celé písně, protože většina rockových kapel je kytarová. Některé věci od Tull jsou kytarové, ale 
jindy je to hodně odškrtávání, zvýrazňování nebo zdůrazňování něčeho jiného, co se děje, 
zdobení něčeho jiného, a pak se zahraje riff. Spíš se tam děje spousta různých textur než jen 
jedna věc, která by byla stejná. Takže myslím, že v tomto ohledu hudba vyžaduje trochu víc 
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přemýšlení, pokud jde o její dynamiku. Víš, jestli zasahuji do hry tomuhle, nebo tomuhle hráči? 
Aranže jsou ve spoustě skladeb dost rušné, zejména při vrstvení kláves, flétny a všeho ostatního, 
co se děje. Takže to bylo těžké právě ve snaze získat dobrý pocit z toho, co se od kytary vyžaduje, 
jaká je její role v kapele, jak to bude nejefektivnější? Ale není to tak, že bych v tu chvíli musel psát 
party, šlo jen o to poslouchat, vidět, jak ty party fungují dohromady, jak spolu ty dva nástroje 
spolupracují a podobně. Samozřejmě je třeba si toho hodně zapamatovat, je to progresivní hudba 
se spoustou strukturálních změn, ne jen písničky se slokami a refrény. Ale protože jsem vždycky 
poslouchal spoustu takových věcí a stejně jsem se v tom světě pohyboval, není to tak, že bych 
přišel od hraní písniček Ramones a najednou byl v Jethro Tull [smích].   
 
Na rozdíl od Dona Aireyho z Deep Purple, když se přidal k Tull. Ian mu poslal hromadu 
písniček, aby se je naučil, ale on se neobtěžoval, protože si myslel, že je to "jenom folk", a 
myslel si, že si to prostě poslechne cestou na konkurz. Když si pustil Songs From The 
Wood, řekl si: "Sakra, to je geniální dílo" a chytil paniku, aby se to naučil.   
Jo, hlavně zmíněnou skladbu. Tu se nenaučíte za večer!   
 
Měli jsi vůbec nějakou volnost, pokud jde o vnášení vlastních nápadů do živého setu, nebo 
to bylo jen "zahraj tohle" a hotovo?  
Jo, myslím, že ano. Je to prostě taková ta tenká hranice, kdy zůstávám věrný duchu písničky, 
hraju to, co už tam je, ale pokud je tam nějaký malý přídech nebo způsob, jak něco zahrát, který 
mi víc vyhovuje, nebo mi prostě přijde pohodlnější to takhle zahrát, v podstatě to prostě udělám 
a pak... víte, žádná zpětná vazba je dobrá zpětná vazba z hlediska toho, jestli to nikomu nevadí. 
Pokud si na to nikdo nestěžuje, je to většinou dobré znamení, že to u všech funguje. Takže tam 
je volnost, nikdy jsem neměl pocit, že musím hrát všechno notu po notě. Bavil jsem se o takových 
věcech s klukama z kapely a obecně platilo, že se něčeho musíš držet, ale být sám sebou, což 
je dobře, protože samozřejmě nechceš mít pocit, že musíš hrát všechno, co už někdo zahrál, notu 
po notě. Je to o poměřování té písně a o tom, jak známá ta část je. Samozřejmě si nezačnu 
zahrávat například s riffem Aqualunga a dělat si s ním něco vlastního, to by byla hloupost. Ale 
třeba u nějakého sóla nebo sekce v trochu méně známé písničce bych mohl zkusit něco trochu 
jiného nebo to zahrát po svém; je to prostě o tom, odhadnout, kdy to udělat a kdy ne.  
 
Jak vycházíš s ostatními kluky, Johnem, Davem, Scottem...  
Nesnáším je! [Všeobecný smích]. Ne, vycházíme spolu dobře. Mám pocit, že muzikanti svým 
způsobem nikdy nedospějí, takže i když jsme všichni... no, nedávno jsem procházel novým albem 
a říkal jsem si, páni, každý jsme se narodili skoro v jiné dekádě, od 40. let s Ianem až po 90. léta 
se mnou, bez 80. let, i když Florian se narodil v 80. letech, takže s ním pokrýváme všechny ty 
dekády! Chci tím říct, že i když všichni pravděpodobně pokrýváme možná tři generace, humor a 
všechno ostatní se opravdu dobře doplňuje, protože všichni děláme to samé a jsme v podstatě 
všichni stejní, bez ohledu na věk. Když děláte něco takového, jako je turné, cestujete společně, 
hrajete na koncertech, je tu samozřejmě tlak hrát pro všechny ty lidi a poměrně rychle se s lidmi 
sblížíte. A jsou to prostě dobří kluci. Velmi snadno se s nimi vychází a od samého začátku je 
povzbuzují. "Hele, jde ti to" a tak podobně. Věděl jsem, že to říkají jen proto, aby byli milí, ale je 
příjemné to slyšet. Takže ano, rozhodně je považuji za své přátele i mimo to, že spolu hrajeme v 
kapele.   
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A co ten týpek, co hraje na flétnu? (Smích) Jaké je “pro něj” pracovat, asi spíše než “s 
ním”?  
S Ianem je to samozřejmě jiné, protože on je nakonec šéf, ale zase vzhledem k tomu, že mezi 
mnou a ním je ještě větší generační rozdíl, vycházíme spolu překvapivě dobře. Myslím, že 
společná hudba tomu napomáhá. Já jím až po koncertě, zatímco všichni ostatní jedí před 
koncertem, a ostatní kluci neobědvají, takže můj jídelní rozvrh se často shoduje spíš s Ianovým 
než se zbytkem kapely, takže si občas zajdeme na jídlo společně. Vzpomínám si, že v začátcích 
to bylo něco jako "Páni, já jdu na večeři s Ianem Andersonem!", ale po nějaké době si na to člověk 
zvykne. Takže jo, vzhledem k tomu generačnímu rozdílu si máme o čem povídat, máme toho 
hodně společného a on má samozřejmě spoustu skvělých historek ze zlatého věku rockové 
hudby, které si rád poslechnu. Hraní s Hendrixem a všechny tyhle věci... mně, někomu z mé 
generace, to už skoro nepřipadá reálné, je to jen mytické období historie rockové hudby, 
legendární věci. Mluvit s někým, kdo u toho skutečně byl, kdo to zažil a prožíval, to je super. Ale 
jako u každého, kdo má a vždycky měl jasnou vizi jako Ian, je to jen o tom, jak se sžít s tím, co 
od vás chce, s jeho pracovními metodami a tak dále. Jako například nahrávání nového alba; jak 
to dělá, jak vám předkládá své nápady, jak na to budete reagovat... je to prostě o tom, zjistit, jaké 
jsou pracovní metody lidí, protože v hudbě samozřejmě neexistuje žádný pevně daný systém, jak 
všechno dělat, každý pracuje jiným způsobem. Jde jen o to zvyknout si na to a přizpůsobit se 
tomu, dělat to nejlepší, co umíš, v daném pracovním systému, který mají.   
 
Když se vrátíme trochu zpátky... Takže jsi udělal všechny ty zkoušky, dostal jsi místo, 
odehrál jsi dva koncerty, dal si ve Finsku kari a pak se to všechno na rok a půl pokazilo. 
Bylo někdy období, kdy sis myslel, že to prostě nepůjde?  
Jo, určitě, byly chvíle, kdy to tak vypadalo. Myslím tím, že kamarádi a rodina pořád říkali, že hraju 
s Jethro Tull, ale já jsem to tak necítil, protože jsem s nimi rok a víc nic nedělal, takže určitě byla 
období, kdy, když se něco několikrát po sobě stane, tak si člověk začne myslet, že to je všechno, 
co kdy bude. Víte, pořád jsme pokračovali v přípravě koncertu, ale samozřejmě se to opakovaně 
zrušilo. Prostě jsme se snažili odhadnout, kdy bychom mohli být schopni logisticky vyrazit na další 
turné. Ale stále tu byly ty obavy a snaha zjistit, kdy by to bylo bezpečné a jak to udělat... "Aha, 
tady by to šlo", ale pak přišlel další lockdown. No, a když se to dostane do bodu, že se to stane 
potřetí, začnete si říkat, že je asi konec, že už se to nikdy nepovede. Takže bylo skvělé, vrátit se 
k hraní po tak dlouhé době, kdy jsme byli mimo. První koncerty po výlukách jsem odehrál ve Velké 
Británii. Bylo to svým způsobem skoro jako hrát první společný koncert znovu, když mezi nimi byl 
tak dlouhý odstup. Nehrál jsem žádné koncerty - nejen velké, ale vůbec žádné. Takže vrátit se a 
hrát s klukama z Tull ve velkých divadlech, když jsme byli rok a půl v podstatě izolovaní, bylo 
zase trochu na nervy. Nebyl jsem tak nervózní, jako ten první koncert v Barceloně, ale skoro. 
Bath byl první koncert po návratu, i když ostatní kluci předtím absolvovali několik koncertů po 
Evropě. Protože jsem byl mladší, nestihl jsem se včas na ně nechat naočkovat, takže se vrátil 
Florian, aby ty koncerty odehrál. Ale celou tu dobu, kdy jsme nemohli hrát, jsem strávil psaním a 
nahráváním, a v podstatě všemi hudebními věcmi, které lze dělat a které nepředstavují živé hraní. 
Měl jsem pořád co dělat, ale samozřejmě to bylo neuvěřitelně frustrující. Víte, na Wikipedii jsem 
uveden jako člen Jethro Tull, ale necítil jsem se tak, přes rok jsme nebyli aktivní. Bylo to divné, 
ale konečně jsme tady.  
 
Ian nám nedávno naznačil, že před hraním s Tull jsi neměl žádné zkušenosti s živým hraním 
- což jsi samozřejmě vyvrátil, ale také říkal, že ti v poslední době naznačoval, že bys možná 
měl být na pódiu výraznější, víc se pohybovat. Je to férová poznámka? Hm... no, to s tím 
živým hraním samozřejmě není správné. Myslím, že to myslel z hlediska koncertů takové 
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velikosti, určitě jsem před působením v Tull nehrál koncerty pro dva nebo tři tisíce lidí, ale od 
dětství jsem hrál živě pro cizí lidi. S tím oživením na pódiu je to ošemetné, protože se to neustále 
snažíš zvažovat. Nakonec čím víc se na pódiu pohybuješ, tím víc ohrožuješ to, jak dobře zahraješ 
daný part, a samozřejmě to může zajít příliš daleko na obě strany. Když budeš kytarou doslova 
házet, tak ti žádný tón nesedne. Stejně tak když si jen vezmeš stoličku a sedíš na ní, jako to dělá 
Robert Fripp z King Crimson, tak to nemá vůbec žádnou zábavnou hodnotu, takže se snažíš najít 
zlatou střední cestu. Chci říct, že mám pocit, že se chci na pódiu hýbat, a do jisté míry to dělám, 
ale víc mě zajímá, jak dobře mi to zní a jak dobře dokážu ten part zahrát. A jak už jsem říkal, u 
písniček Tull není aranžmá po celou dobu stejné, takže musím docela pravidelně měnit zvuk, 
nohou na pedálu, nebo některé party zpívám - na tomto turné méně, ale na předchozím jsem 
zpíval docela dost partů, takže si musím uvědomovat, kdy musím jít k mikrofonu a zpívat, nebo 
si vyměňovat linky s Ianem. Potřebuješ se soustředit, a jakmile sebou začneš házet, bude se 
hudba trochu vytrácet, protože svému tělu říkáš, že už se nemusí soustředit. Opět je to o výběru 
momentů; pravděpodobně jsem živější v první písni než v jemnější písni v polovině setu. Stejně 
tak jsem asi živější v Locomotive Breath než třeba ve With You There To Help Me. Jsem tak živý, 
jak cítím, že bych měl. Kdybychom měli k některým písním konkrétní nápady... Myslím tím, že 
jsou věci, které děláme, například u Locomotive Breath jdu do přední části pódia a dělám takovou 
show ve společné harmonii s Ianem, který se pohybuje po pódiu. Jsou tam scénické prvky, ale 
on je samozřejmě ten flétnista, který stojí na jedné noze a dělá zábavné věci v přední části pódia, 
a to je to, co lidé chtějí vidět. Nemůžeš nechat všechny v kapele, aby se předváděli, to by bylo 
jako... cirkus! [smích].   
 
Na Zealot Gene jsi hrál v jedné skladbě, ale v RökFlöte jsi už byl plně ve hře. Ian vysvětlil, 
jak poslal demosnímky písní všem členům kapely. Jak jste postupovali po obdržení 
demosnímků, jak jste se učili písně a tak dále? Ianova elektrická kytara na demosnímcích 
byly převážně jen akordy - jak jste rozvíjeli sólové linky?  
Myslím, že na demosnímcích toho bylo dost, abychom viděli, jaká je konečná vize písně a jaká 
je její celková atmosféra. Na demáčích jsou části, kde byly jen flétny, takže pak člověk jen zváží, 
OK, jak bych měl doplnit ten part nebo doplnit ten vokál, o který tu jde? Při obsazených aranžích, 
jak už jsem říkal, jde o to, aby nikomu nepřekážely, ale přitom říkaly to, co chcete říct. Ian má 
samozřejmě jasnou představu o tom, co chce, ale co se týče vymýšlení vlastních vyhrávek, bylo 
tam asi víc volnosti, než jsem čekal. Zejména na albu je toho dost: Hammer On Hammer v refrénu, 
kde jsem mezi Ianovými vokálními linkami dělal vyhrávky, a v Ginnungagap ve slokách, kde 
kytara vyplňuje linky. Tam Ian jen řekl: "Chci kytarovou výplň tady a tady" atd., a já mu pak nabízel 
možnosti, aby řekl ano nebo ne. Takže tam je prostor pro to, abych si tam zahrál dle svého, a 
trochu zabrnkal. Dobré slovo, že [smích]?" Takže ano, on má vždycky jasnou představu o tom, 
jaká ta písnička bude, ale cenné jsou detaily týkající se potenciálu toho, jaká by mohla být. Takže 
mě to vlastně v tomhle směru docela bavilo, protože rád vymýšlím části písniček a sleduji, jak 
jedna část funguje s druhou. Bylo fajn najít různé způsoby, jak doplnit flétnu, ať už tím, že jsem v 
některých docela nabitých linkách hrál v harmonii s flétnou, nebo tím, že jsem dělal kontramelodii 
k flétně, jako třeba na konci Guardians Watch, kde je linka akustické kytary, která tvoří melodii 
pod flétnou. Prostě hledání různých způsobů souznění obou nástrojů, protože je to vzácná 
příležitost - vždyť jen málo rockových kapel má flétnu. Nejde jen o to přijít na to, jak mohou 
spolupracovat dvě kytary, nebo jak může kytara pracovat s basou. Jde o úplně jiný nástroj, který 
je v úplně jiném rejstříku, takže to působí jako úplně nová oblast, kterou člověk může prozkoumat.   
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Příjemně nás překvapilo, kolik je na albu kytary, a že není utopená v mixu, což se v 
minulosti stávalo. Mimochodem, sleduješ některou z facebookových skupin Tull?  
Ani ne, na Facebook moc často nechodím.  
 
Dostáváš tam ale hodně chvály, lidem se líbí tvůj kytarový přínos.  Fakt? Tak to je skvělé, to 
moc rád slyším.   
 
Tématem RökFlöte je severská mytologie, zatímco mnoho skladeb tvé kapely Albion se 
vrací k anglické historii a mytologii. Pomohl ti tento zájem o minulost ocenit, co Ian říká v 
textech RökFlöte, a možná ti hlavně pomohl pochopit svou hudbu?  
Když mi Ian poprvé poslal ty písničky, už je měl pojmenované, a já už jsem znal všechna slova, 
jako třeba Ginnungagap a tak dále, věděl jsem, co to je, takže jsem hned věděl, o čem mluví. 
Samozřejmě pak má v každé písni sloku, která je moderní interpretací, moderním ztvárněním 
mýtu v moderním kontextu. To je pro mě samozřejmě méně jasné, než mýtus samotný. Ale co se 
týče původního panteonu bohů a podobně, to všechno jsem znal, už jen proto, že jsem se o to 
osobně zajímal. Pomohlo mi to, protože jakmile vidíte, že se píseň jmenuje Ginnungagap, a pokud 
víte, co to je, najednou si uvědomíte atmosféru, kterou se snažíte vytvořit - tohle je začátek, tohle 
je prázdnota, která existuje před stvořením. A jak to vše může ovlivnit způsob, jak píseň nakonec 
dopadne. Stejně tak když se píseň jmenuje Allfather, pak je zřejmé, že jde o píseň o Odinovi... 
No, není to tak jednoduché, ale je to píseň, která odkazuje na Odina. Je proto trochu folkovější a 
středověce znějící. Napodobuje zvuk, který si lidé spojují se starověkem, na rozdíl od moderny. 
Myslím, že na albu se vyskytují obě polohy - zní to, jako z renesanční férie, nebo naopak jako z 
moderní rockové nabídky. Takže ano, pomohlo mi, že jsem o téma měl osobní zájem, ale i když 
ostatní kluci v kapele o tom nemají absolutně ponětí [smích na celé kolo], tak ani oni s tím neměli 
problém.  
 
Dobře, pojďme si tedy promluvit o tvé vlastní kapele... jak vznikl Albion?  
No, před Albionem jsme měli kapelu s jiným názvem a jinými členy, ale pořád jsme to byli já s 
Jackem. Hráli jsme opravdu s jiným zvukem, nebyl to takový ten folk. Celé roky se snažíte 
zdokonalovat svůj zvuk a přijít na to, jaký typ věcí vlastně chcete dělat. Většinou spousta kapel 
na začátku dělá buď od všeho trochu, protože si myslí, že pak vypadají eklekticky a světově, nebo 
prostě úplně napodobují jinou kapelu... což by nám někteří lidé jistě vyčítali [smích]. Vždycky jsme 
měli zvláštní fascinaci a lásku k lidové hudbě - k tradiční lidové hudbě. Víte, folk je široký pojem, 
který může znamenat všechno od Scarborough Fair po Mumford & Sons. Takže jsem vždycky 
specifický, a říkám tradiční folk. Vždycky jsme pro něj měli slabost a chtěli jsme najít způsob, jak 
ho začlenit do zvuku kapely, aniž bychom se jen převlékali za minstrely a předstírali, že jsme z té 
doby. Spousta toho, čemu se říká folkmetal nebo folkrock a podobně, je jen takový trik. Spousta 
kapel se obléká do kožešin a ohání se sekerami... Hrají pirátský metal [smích na celé kolo]. Zdá 
se, že stylizační triky často převáží nad hudbou samotnou, čemuž jsem se chtěl opravdu vyhnout. 
Měl jsem zato, že z kombinace folku a rocku a metalu nebo čehokoli jiného se dá hudebně 
nabídnout něco opravdu skvělého, tak z toho nedělejme jen stylizační trik. Chci říct, že stylizační 
triky nejsou vždycky špatné, ale když převáží nad hudbou, je to podle mě problém, nebo mě to 
odrazuje. Tak jsem si řekl, že zkusíme udělat rockovou věc inspirovanou folkem, ale budeme to 
brát vážně. To neznamená, že se bereme smrtelně vážně, že se ničemu nesmějeme a že se na 
pódiu tváříme kamenně. Znamená to jen, že chceme, aby ta hudba byla celistvá a aby byla věrná 
té folkové tradici, hlavně britské. Ale díváme se i jinam. Název kapely je Albion, což samozřejmě 
znamená Británie. Takže prostě zůstat věrný tomu, aby písně měly vždycky tu společnou nit. Tak 
to vzniklo, začali jsme s tímhle étosem, a tak je to i po čtyřech letech.    
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Ano, čtyři roky... je nejvyšší čas vydat album, že? Musíte na něj už mít dost materiálu.  
Jo, už je to skoro hotové. Vím, že to říká hodně lidí, ale my jsme opravdu perfekcionisté, pokud 
jde o to, jak chceme, aby písnička zněla. Které písně ze všeho materiálu, který máme, 
považujeme za to nejlepší, co na albu chceme. Během posledních dvou let se to přirozeně 
rozrostlo, pokud jde o objem materiálu, který jsme za tu dobu shromáždili. Nyní máme pocit, že 
máme opravdu solidní seznam skladeb, kde je od všeho trochu.  Ale stále se tím táhne ta 
společná nit folkem inspirované rockové hudby. Takže doufáme, že to bude hotové v polovině 
letošního roku, a chceme to vydat ještě letos. Už se na to dlouho čekalo. Pokaždé, když se 
podělíme o novou písničku, lidé říkají: "To je skvělé! Kde vyjde to album?"   
 
Ty samozřejmě hraješ na flétnu, takže ničí hostování nebudeš potřebovat... [smích].  
No, já nevím... určitě by to ale šlo.  
 
Všiml jsem si, že v Albionu nedáváte moc prostoru tvému spojení s Jethro Tull - není tam 
nikde "Albion s kytaristou Jethro Tull Joe Parrishem". Neláká vás hrát na to, abyste oslovili 
více lidí?  
Ani ne, protože velmi cítím, že chci, aby Albion byl moje a naše vlastní věc. Nemusí to být úplně 
oddělené, protože samozřejmě existují hudební vlivy, které lze vysledovat až k Tull. Ale mám 
pocit, že někteří lidé si to spojují víc, než by měli, čistě proto, že flétna je v rockové kapele 
neobvyklý nástroj - jakmile uslyší flétnu, řeknou si, hele, to zní přesně jako Jethro Tull. Ale je to 
tak? Nebo je to jen barva toho nástroje, která vám to připomíná, nebo jsou to skutečné tóny? To 
jsou dvě různé věci? Ian má samozřejmě vliv, zejména jeho folkové věci jako Songs From The 
Wood, to rozhodně. Ale vždycky jsem si chtěl být jistý, že je to případ ano, hraju v Jethro Tull a 
mám to rád, ale Albion je moje věc a chci si ho nechat jako svůj vášnivý projekt, své dítě, které 
budu propagovat, a ne se vozit na zádech Tull jen proto, abych získal pár dalších sledujících na 
sociálních sítích. Tohle je Albion, to je to, co děláme. Jde o to, že pokud to lidi zajímá, tak se 
stejně ponoří hlouběji a zjistí si o Tull něco víc. Nejde o to, že bychom skrývali spojení s Tull, jen 
to nechceme propagovat tak, že na tomhle koncertě hraje kytarista Jethro Tull - na tomhle 
koncertě hraje Albion. A lidé by se proti tomu ohradili - že to nejsou Jethro Tull.   
 
Máte jich v kapele dvě pětiny! (V Albionu hraje také Jack Clark, který v loňském roce zaskakoval 
v Jethro Tull za Davida Goodiera, pozn. překl.) 
Jo, ale "když tam není Martin, tak to nejsou Tull". Samozřejmě na ten názor mají právo, ale není 
to jen o tom. O vlivu Tull na hudbu Albionu mluvím otevřeně, ale myslím, že nejsme jejich kopie, 
že je to úplně něco jiného - i když také s flétnou.   
 
Předpokládám, že je pro vás nemožné dát dohromady turné Albionu, pokud nebudete 
vědět, co budou dělat v příštím roce nebo dvou Jethro Tull? 
Snažíme se vědět, co se bude dít, dost dopředu. Umíme potvrdit termín, který je napsaný tužkou 
do diáře, pokud je to s dostatečným předstihem, ale ne den předem! Ale vzhledem k tomu, že 
děláme věci na vlastní pěst a nejsme u žádné společnosti, ani nemáme kolem sebe žádný tým, 
nejspíš nejsme ve fázi, kdy bychom mohli uspořádat turné tak, jako to dělají Tull. Mohli bychom 
dát dohromady pár koncertů ve Velké Británii, třeba dvoutýdenní šňůru, a nazvat to turné - což 
by asi šlo. Ale to by bylo asi tak maximum. Něco takového bychom asi mohli udělat na podporu 
tohoto navždy připravovaného alba... Momentálně v tom žádný konflikt není. Kdyby Albion 
dostával větší a pravidelnější nabídky na koncerty a tak dále, mohl by problém vzniknout. Ale 
tam, kde se momentálně nacházíme, to tak nějak funguje i s diářem Tull. Mám čas na nahrávání, 
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na to, aby naše věci vyšly tak, jak chci, a na koncerty, kde a kdy Albion může, a přitom mám 
pořád čas na všechny věci kolem Tull. Albion se bude pomalu rozjíždět, ale není to kapela, která 
by se najednou chystala na velký úspěch; jen si pomalu budujeme fanouškovskou základnu tím, 
že vydáváme věci, kterým věříme, a o kterých si myslíme, že jsou poměrně kvalitní. Nikdy z nás 
nebude kapela s mnohamilionovými prodeji nebo něco podobného, ale pokud se nám podaří být 
kapelou, která má pevnou a oddanou fanouškovskou základnu... Lidé používají termín "kultovní" 
kapela, což já moc nemusím. Ale jsou kapely, které mají opravdu oddanou fanouškovskou 
základnu, která naprosto chápe, co dělají, i když jejich počet není příliš velký. Máte fanoušky 
rozeseté všude možně a oni o tom mlčí, ale vy tak nějak víte, že tam jsou. Vlastně jsou Tull svým 
způsobem trochu taky takoví. I když jsou velká kapela, můžete zažít situaci, kdy někdo řekne: 
"aha, tenhle chlapík je fanoušek Jethro Tull, to by mě nikdy nenapadlo". Jsou skrytí všude, ale ne 
moc na očích. Ale někteří z nich na očích jsou - až moc na očích!  
 
Recenze knihy  
JETHRO TULL - SPIN ME BACK DOWN THE YEARS / THE BOY SCOUT MANUAL  
Kompendium memorabilií a historie kapely 
Svazek 1 - Spin Me Back Down The Years  
Říkali, že se to nikdy nestane. Muselo to být nejméně před deseti lety, kdy mi superfanoušek Tull 
Pat Kent ukázal působivé návrhy půl tuctu stránek knihy o velikosti konferenčního stolku, kterými 
začal psát o historii kapely. Pak vše utichlo až do roku 2020, kdy bylo oznámeno vydání 
dvousvazkové knihy. A pak to zase utichlo. Až do... Jo! Je to naprosto skvostné balení, 656 stran 
ve dvou elegantně vypadajících svazcích o velikosti LP nás chronologicky provede historií Jethro 
Tull, vše je ilustrováno spoustou fotografií, z nichž mnohé dosud nebyly k vidění, a spoustou 
skenů memorabilií, od vstupenek na koncerty, plakátů, reklam a průkazů do zákulisí přes 
novinové výstřižky až po odznaky, visačky a všelijaké další drobnosti. Kent své vyprávění o historii 
kapely doprovází dlouhými rozhovory s Martinem Barrem a Dee Palmerovou, s Clivem Bunkerem, 
Jeffreym Hammondem, Davem Peggem, Gerrym Conwayem, Peter-John Vettesem, Don 
Aireyem, Eddie Jobsonem, Andy Giddingsem a Jonem Noycem. Ne však s Ianem Andersonem 
(kromě přetištěných citátů z médií), o tom se více dozvíte později. Tyto knihy se čtou obtížně - ne 
kvůli Kentově stylu, ale kvůli jejich zatracenému rozsahu a váze, zejména prvního dílu! Než jsem 
je dočetl, měl jsem vypěstované slušné bicepsy. Kent sám přiznává, že nikdy nedostane žádnou 
Nobelovu cenu za literaturu, a je třeba říci, že by knihám prospělo, kdyby je zkontroloval korektor. 
Je zde několik neobratných chronologických opakování, ale hlavní nepříjemností je vedle 
několika překlepů nevyrovnaná interpunkce, přičemž nejhoršími viníky jsou od začátku do konce 
chybné apostrofy. Ale no tak - třeba Andy Gidding's??? (a hned dvakrát.) Ale když si odmyslíme 
tohle fňukání, celkově je příběh vyprávěn poutavě, a co je důležitější, dost přesně. (I když se 
občas vyskytnou drobné chyby, jako že jsem to nebyl já, kdo napsal vyprávění pro knihovničku 
Thick As A Brick, a že jsem to nebyl já, kdo pořídil fotografie na str. 199, zatímco Sunshine Day 
nebyla na kompilaci Living In The Past z roku 1972. To jsou opravdu drobnosti.) Ale po té tsunami 
knih o Jethro Tull v posledních letech, je vlastně ještě co nového říct? Ano, je, jak se ukázalo. 
Začínáme úvodem Martina Barre a Davida Reese (ať už je to kdokoli, je to docela gramotný 
člověk). A pak se pustíme do předtullovských časů kapel The Blades a The John Evan Band. 
Myslel jsem, že výzkum A New Day o těchto kapelách je komplexní a definitivní, ale považte, je 
tam článek z pera Ernieho Robinsona, který odhaluje, že byl krátce v The Blades a 
pravděpodobně s nimi hrál na tom prvním koncertě v Blackpool's Holy Family Church Hall v roce 
1964. Dokonce je tam i fotka Ernieho s Ianem Andersonem při odhalení pamětní desky PRS v 
roce 2010 a Ernie si vzpomíná, že první koncert vyfotila nějaká dívka, ale on tu fotku nikdy neviděl. 
A my asi také ne. Dobře, už žádné spoilery. Ale jen jako ochutnávku toho, jak se ve vyprávění 
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objevují nové aspekty příběhu Tull stručně uvedu, že odhalení Jeffreyho Hammonda vrhá nové 
světlo na odchod Glenna Cornicka, zatímco o rozsahu problémů Johna Glascocka otevřeně 
hovoří Dee Palmerová. A exkluzivní rozhovor s Jane Colthorpeovou (baletkou na titulní straně 
knihy A Passion Play) - skutečný Kentův hit - jehož část byla zařazena do sady knih ke 40. výročí, 
je zde zařazen v plném znění, s jejími zasvěcenými vzpomínkami na události v roce 1973.  Kromě 
toho, že jde o kroniku alb, koncertů, personálních změn a všeho možného, je vyprávění 
obohaceno o vlastní kritickou analýzu hudby a různých událostí v dobových souvislostech, kterou 
Pat Kent často provádí na základě svých osobních zkušeností. Jeho láska ke kapele sálá z každé 
stránky - přičemž slovo "kapela" je rozhodující, protože nikdy nepatřil do tábora s názorem, že 
"Ian Anderson je Jethro Tull". Zkoumá a náležitě oceňuje přínos všech klíčových členů kapely v 
průběhu let. Což nakonec vede k upřímnému a upřímnému hodnocení v části nazvané "The Dog-
Eared Years", která zahrnuje roky 2000-2011. Kent zde lituje nedostatku nového nahraného 
materiálu a naznačuje, že Jethro Tull postupně ztráceli svou identitu jako kapela, protože Ian 
Anderson vedle turné Tull podnikal i sólová a orchestrální turné s křížením sestav (což se mu 
podařilo pozoruhodně rozklíčovat pro každý typ turné). Kapitoly po jednotlivých letech se 
skutečně postupně zkracují a nakonec se omezují především na záznam koncertů a jejich setlistů. 
Protože, upřímně řečeno, to bylo v podstatě vše, co se dělo. Příběh prvního dílu končí v roce 
2011, kdy Ian Anderson zaparkoval jméno Jethro Tull na vedlejší kolej, aby mohl pokračovat pod 
svým jménem ve složení O'Hara, Goodier, Hammond, Opahle, a zbavil se tak služeb Doana 
Perryho a Martina Barreho. A právě zde se kniha dostává do popředí, protože Martin Barre zde 
nejotevřeněji hovoří o rostoucím napětí v kapele a o událostech, které vedly k jeho rozchodu s 
Ianem Andersonem. Je jasné, že všichni fanoušci Tull, kteří doufají, že by se nakonec mohl 
uskutečnit reunion, si mohou tuto energii na snění ušetřit. Závěrem lze říci, že první díl je úžasně 
bohatě vybavená kniha, která by byla velkolepá, i kdyby obsahovala pouze to množství úžasných 
ilustrací. Ale stejně tak slova Pata Kenta (pomineme-li svéráznou interpunkci a některé výstřední 
gramatické jevy) učinila příběhu skupiny Tull z let 1964-2011 zadost.  [Postskriptum k prvnímu 
dílu: Na straně 488 (vidíte, četl jsem každou stránku) Pat - předplatitel AND - zmiňuje benefiční 
koncert Červeného kříže v Royal Albert Hall v Londýně 10. května 2010, ale říká: "Nezúčastnil 
jsem se ho a v archivech Červeného kříže ani Royal Albert Hall jsem o něm nenašel žádnou 
zmínku. Pokud má někdo nějaké spolehlivé informace, dejte mi prosím vědět." Hele, Pate, bylo 
to "VE Commemoration Gala" a opravdu se to konalo - vím to, protože jsem tam byl. Podívejte 
se na mou recenzi v čísle 101 časopisu AND! MW]   
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Svazek dvě - The Boy Scout Manual  
Druhý díl je směsicí tullích věcí, naštěstí v knize, která nepotřebuje vysokozdvižný vozík, aby ji 
člověk sundal z regálu. První kapitola se zabývá "Návratem Jethro Tull" a začíná (v nejednom 
smyslu) rozsáhlým úryvkem z rozhovoru Jeffreyho Gaudiosiho, v němž Ian Anderson důrazně 
obhajuje své právo nazývat jakoukoli kapelu, kterou vede, "Jethro Tull", a to navzdory absenci 
Martina Barreho (a navzdory jeho často citovanému tvrzení v rozhlasovém pořadu z roku 1996, 
zopakovanému zde na straně 13, a sice: "řekl jsem, že jsem to mnohokrát a opakoval bych to i 
nyní, kdyby Martin z jakéhokoli důvodu přestal být součástí Jethro Tull, pak by Jethro Tull 
definitivně přestali existovat. Nemohl bych vyjet na turné s kapelou, ve které by nebyl Martin, a 
říkat jí Jethro Tull.")  Následné Ianovy a Martinovy sólové aktivity jsou pak přísně rozebrány a 
zakončeny vydáním alba The Zealot Gene v roce 2022. Poté se dozvídáme, kdo je kdo ze 47 
členů a spolupracovníků Tull, tedy spíše více než 28, které Ian Anderson obvykle uvádí, přičemž 
příjemným zpestřením jsou vzpomínky Drewa Cornicka na jeho otce Glenna. Následuje několik 
"výstupů" z rozhovorů s Dee Palmerovou, fascinující desetistránkový rozhovor s Jeffrey 
Hammondem, zahrnující jak jeho působení v Tull, tak jeho pozdější malířská léta (s mnoha jeho 
živými obrazy pouličních scén), a osmistránkový dosud nepublikovaný rozhovor Marthy 
Klassanos s Barriem Barlowem z roku 1997. Páni, pěkně syrové věci. Barrie v něm s láskou 
vzdává hold svému velkému příteli Johnu Glascockovi, ale vzápětí se sžíravě vyjadřuje o tom, jak 
se s Johnem zacházelo během jeho působení v kapele a poté, co ho špatný zdravotní stav přiměl 
k odchodu. A pokud vám při závěrečném odstavci, který Barrie pronesl, nepřeběhne mráz po 
zádech, nejste asi člověkem. Nádherná galerie vzácných/nevídaných koncertních fotografií ze 
sedmdesátých let předchází pestré sedmnáctistránkové kolekci celosvětových 7" obálek singlů - 
což opět dokazuje hodnotu tak velkého formátu knihy - a doprovodnému seznamu těchto singlů, 
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po němž následuje exkluzivní článek zvukaře Thomase Lafona o několika reedicích ke 40. výročí. 
Kdo že? Thomas, který pomáhá Steve Wilsonovi s remixy, ale nikdy nebyl připsán v booketech. 
Aha, asi to Warnerům nikdo neřekl! Dlouhá vybraná videografie zahrnuje filmy a televizní pořady, 
které jsme všichni viděli, a, což je dráždivé, i spoustu těch, které jsme neviděli.  Na závěr jsou 
dvě kapitoly, v nichž se Kent zamýšlí nad svým tvrzením, že "odkaz Jethro Tull lze v dnešní době 
jen těžko definovat". Přestože říká, že je to "pravděpodobně nejtěžší část, jakou jsem musel 
napsat", odvádí obdivuhodnou práci při srovnávání starých dobrých časů s dneškem a všeho 
mezi tím, přičemž se nevyhýbá debatě o tom, zda "Ian Anderson JE Jethro Tull" nebo zda "to bez 
Martina Barre nejsou Jethro Tull" a jak současná situace ovlivňuje odkaz Jethro Tull. Nepřiklání 
se ani k jednomu z nich a dochází k závěru, že nejlepší způsob, jak uvažovat o živém odkazu je, 
že nyní máme dvě kapely hrající dvě výrazně odlišná pojetí hudby Jethro Tull, přičemž podle jeho 
názoru jsou Barreho koncerty "méně předvídatelné a živější". Co se týče nahrané hudby, správně 
uznává Andersonovy přetrvávající skladatelské a muzikantské schopnosti, ale vyjadřuje zklamání 
nad ním samotným, když uvádí, že "této knize mohlo prospět Ianovo zapojení a já jsem Iana 
několikrát požádal o příspěvek, včetně přímého oslovení. Bohužel odmítl." Je skutečně škoda, že 
se Pat a Ian asi nějak nepohodli; zajímalo by mě však, zda je Ianova nepřítomnost v knize (kromě, 
jak říkám, úryvků z historických rozhovorů) skutečně takovou ztrátou. Vydání knih je označeno 
jako "neoficiální" - mohla autorizovaná publikace umožnit některé upřímnější komentáře bývalých 
členů? [Postskriptum k druhému dílu: Tento díl má chybu na straně 127 - krátký telefonický 
rozhovor s bubeníkem Brucem Rowlandem jsem vedl já, nikoli David Rees. Hele, ten týpek si 
přivlastňuje všechny mé zásluhy.]    
 
Deluxe box - extra věcičky 
Atraktivita deluxe setu spočívá v tom, že získáte hezkou a pevnou prezentační krabici, ve které 
jsou uloženy obě knihy, a navíc ještě kartonovou obálku o rozměrech 12"x12", obsahující 
reprodukce letáků, plakátů, průkazů do zákulisí a silných papírových výtisků, včetně barevných 
výtisků sedmi obrazů Jeffreyho Hammonda a deseti výtisků živých fotografií ze 70. let o 
rozměrech 10"x 8". A nejen to, také 7" vinylový výlisek s replikou etikety, na němž je acetát patřící 
Clivu Bunkerovi s bezejmennou písní v podání kapely s flétnou a zvukově podobou Ianu 
Andersonovi, zde připsaný seskupení "Clive Bunker & Friends" - již dříve vydáno na CD AND It's 
For You 3. Cliveovy úvahy o původu této kuriozity najdete v mém článku v AND #131.  
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Dodatek - JETHRO TULL - Celosvětová diskografie Charlese Kenneye  
Brožovaná kniha, 86 stran 
Zatímco druhý díl obsahuje osmistránkový seznam singlů JT od Angoly až po Zimbabwe (vážně!), 
zbylo tam místo jen na několik obrázků alb z celého světa. Proto Charles Kenney připravil 
86stránkový doplněk formátu A4 k oběma větším knihám, v němž jsou uvedeny a vyobrazeny 
miliony singlů a alb na vinylech, kazetách a CD, včetně kompilací, zámořských "Best Of" atd. atd., 
s daty vydání, katalogovými čísly, pozicemi v hitparádách, seznamy skladeb, hudebníky a dalšími 
údaji na obalech, plus některé poznámky na pozadí podle potřeby. Pokud Kenney všechny tyto 
disky vlastní, jeho hudební pokoj musí být velký jako Madison Square Garden.  
Závěr  
Definitivní kniha o Jethro Tull asi nikdy nebude, ať už s přispěním Iana Andersona, nebo bez něj, 
ale přesto je to vyčerpávající, vyčerpávající a zábavně třeskuté čtení - i když více než 500 stran 
prvního dílu je velký úkol, který na konci vyžaduje fyzioterapii rukou. Je to drahé, i když rozbalené 
vázané verze i paperbacky jsou levnější - pokud je seženete. Ale ať už jste  fanoušky, stále 
poblázněnými láskou k Tull, nebo jste od roku 2011 naopak vzali zpátečku, informace a zejména 
ilustrace v publikaci obsažené vám vytřou zrak. Jak jsem uvedl ve své ne-recenzi v AND #144, 
není bezchybná - ale je výjimečná. 

 Martin Webb 
 

 


